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Rendőrtiszthelyettesek ünnepsége 
(Folytatás az I. oldalról.) 

imponáló eleganctájú és kékségű, 
új tábornoki egyenruhában lévő 
helyettese. Túrós András is. 

Három egyház magas rangú 
személyisége áldja meg ezután a 
csapatzászlót. A római katolikus 
egyház püspftke arról beszél: a 
rendőr eddig a gumibottal intéz-
kedő embert jelentette számunkra, 
de az a vágya, hogy ezután azt az 
emberi jelentse, aki szeretetből 
szeretne rendet. A református 
egyház püspöke azért fohászko-
dik, hogy „akik ezalatt a zászló 
alatt szolgálnak, igazságod hűsé-
ges kővetői legyenek ". Áldást 
mond az evangélikus püspök is. 
Ezután az iskola parancsnoka szól: 
„ígérem, hogy a jelképet megőriz-
zük s ahhoz mindig hűek leszünk". 
A Szózat hangjai hallatszanak, s az 
ünnepségnek ezzel vége. 

Nem sokkal később a szom-
széd, kisebb teremben az esemény 
legrangosabb szereplői sajtótájé-
koztatóra gyülekeznek. Előbb 
Boross Péter belügyminiszter 
beszél, s azt mondja, korábban azt 
gondolták, a rendszerváltás a par-
lamenti választásokból áll, ám 
most már látható, a váltási apró 
mozzanatok hozzák össze, mint 
amilyen ezen csapatzászló-átadási 
ünnepség. Rcndőrtiszthelycttcsi 
iskoláról lévén szó, többször 
szóba jön a korszerű rendőr. A 
miniszter szerint ez a tfpus hatá-
rozott fellépésre képes, aki tudja, 
mi a joga. s hogy eszerint csele-
kedni egyúttal kötelessége is. 
Ismeri küzdelmeinket, pontosan 
tudja történelmi tapasztalatainkat, 
s ez a jóf képzett magyar rendőr 
képes lesz pár éven belül nyugati 
kol légáihoz hasonló szinten 
megfelelni feladatainak - ha 

akkorra technikai felszereltsége is 
utoléri a nyugati határainkon túli 
rendőrök lehetőségeit. 

Beszél a miniszter arról is egy 
kérdésre válaszolva, hogy a ma-
gas rangú egyházi személyiségek 
jelenléte korántsem jelenti azt. 
hogy a korábbi, ideológiával 
átszőtt rendórösködés helyébe egy 
új típusú ideologizáltság lépne. 

> Vívmánynak, rendőrség és egyhá-
zak megértő kapcsolattartásának 
nevezi Boross Péter a püspökök 
jelenlétét, áldásosztását. 

Megszólalnak maguk az egy-
házi emberek is. Gyulay Endre 
római katolikus püspök arról szól, 
az Isten előtti felelősség tudata 
mind a rendőr munkájában, mind 
az állampolgár magatartásában 
fontos lehet, emellett az evan-
géliumi normákat ismerő rendőr-
ből intézkedése során esetleg nem 
a szadista, hanem a másikban is 
embert látó rendőr jöhet e lő . 
Kocsis Elemér református püspök 
szerint Isten világának is alaptör-
vénye a rend a káosszal, a zűrza-
varral szemben, s így a rendőr-
ségre úgy tekint egyháza, mint 
Isten erkölcsi világának őrére. 
Harmati Béla evangélikus püspök 
azt fogalmazza meg; fontos hang-
súlyozni, hogy nemcsak kenyéren él 
az ember, azaz nemcsak az anyagi 
ériékekre kell figyelni, hisz a lelki 
értékek ápolása például a rendőr-
ségnél is igen fontos lehet annak 
érdekében, hogy a kenyér, vagyis az 
anyagi értékek védelmét ellássa a 
szervezet. 

Az aprólékos gondossággal 
szervezett, impozáns ünnepség 
végén még annyit mond a belügy-
miniszter: a csapatzászlók is 
rendszerváltáson mennek keresztül 
- a régiek eszménye már a múlté. 
Új kor. új eszmények, új zászlók. 

Balogh Tamás 

Elkán László a Becsületrend Lovagja 
A párizsi Magyar Intézetben 

adták át ünnepélyes keretek között 
a Párizsban élő, nemzetközi hírű -
és francié neve el lenére-magyar -
fotóművésznek, Lucíen Hervé-nek 
a Becsületrend Lovagja kitün-
tetést 

Az 1910-ben Hódmezővásár-
helyen született művész 1929 óta 
él külföldön. Húsz éven át volt a 

A SZOCIALISTÁK FELHÍVÁSA 

Hogyan ünnepeljük 
május elsejét ? 

Szegediek! Ünnepeljünk együtt! - ezzel a felszólítással 
kezdődik az a szórólap, amely május elseje méltó megünneplésére 
szólítja a város lakosságát, s amelynek végén „Magyarországi 
Szociáldemokrata Pán Szegedi Szervezete - Magyar Szocialista 
Párt Szegedi Szervezete" aláírás szerepel. Az ünnep előkészü-
leteiről tegnap tartottak sajtótájékoztatót a két párt képviselői a 
szocialisták székházában. 

Megtudtuk többek közt. hogy a szakszerve/etek képviselői nem 
kívántak az ünneplés előkészületeiben részt venni, a tagság 
közömbösségére, passzivitására hivatkozva A szocdemek viszont 
kezdettől partnerei voltak a szocialistáknak - annak ellenére .hogy 
belső problémák miatt megosztott a szocdem párt, részben 
aszerint, hogy elismerik-e a Petrasovits-fcle vezetést, vagy sem -
tudtuk meg Hakler Lászlótól, a párt vezetőségi tagjától. Azokban a 
kérdésekben, melyekben egyezik a véleményük és közösen lépnek 
fel, szociáldemokrata szövetség néven nevezik magukat. így van 
ez május elseje megünneplése esetén is. 

Az ünnep részletesebb programjáról Varga István, a szegedi 
szocialisták alelnöke beszélt, hangsúlyozván: mindenkit hívnak, 
várnak, s akármilyen kis időt tölt velük, illetve a majálison valaki -
mindennek örülnek. A program rugalmasságát érzékeltetve úgy 
fogalmazott az alelnök, például a Dugonics-téri nagygyűlés 
szónoka akkor kezdi a besziédét, ..amikor úgy ítéljük meg, annyian 
vannak a téren, hogy annál már csak kevesebben lesznek." 

A konkrét program egyébként az ünnep reggelén kilenc órakor 
kezdődik a Hétvezér utcai munkásotthonnál tartandó 
megemlékezéssel. Tíz órakor kezdődik a Dugonics téri gyűlés 
(benne a rtiár említett köszöntő), a MÁV fúvósok és a Bodza 
banda közreműködésével. A köszöntő után a szervezők arra 
invitálják az ünneplőket: sétáljanak át együtt az újszegcdi Ligetbe. 
Az újszegcdi majális fő programja a szabadtéri színpadon zajlik, 
15 órától. Föllép a Bánát táncegyüttes, • Borica gyermektánc-
együttes valamint a Molnár-dixieland. Közben, előreláthatólag 
háromnegyed négytől politikai fórum kezdődik, országgyűlési és 
önkormányzati képviselők részvételével. A fórumra eddig az 
FKgP. az SZDSZ, az MSZDP. az MSZP. az MSZMP és a Zöld 
Párt küldte el ..nevezését". 

A tájékoztatón az SZDSZ képviseletében jelenlévő Dobó János 
képviselő arról tájékoztatta a megjelenteket, hogy a szabad-
demokraták nem kívánnak politikumot vinni az ünneplésbe, ezért 
csak a majálison vesznek részt, amivel összesen annyi céljuk van, 
hogy együtt ünnepeljenek az emberekkel. E/ persze nem jelenti 
azt. hogy a fórumon elzárkóznának az esetleges kérdésektől. 

„Szabadság. Igazságosság. Szolidaritás" - így zárják ünnepelni 
hívó soraikai n szocialisták 

B. T. 

AZ OKTATÁSI ÉS IFJÚSÁGI BIZOTTSÁG ÜLÉSE 

Továbbra is 
Radnóti nevével 

„Jelentéktelen" atomtöltetek 

Tegnapi ülésén elsőként Szeged 
város testvérvárosi kapcsolatainak 
összefüggéseit tárgyalta a városi 
önkormányzat oktatási és ifjúsági 
bizottsága. Nizza. Darmstadt, 
Turku, Toledó. Szabadka, Odessza, 
és még lehetne sorolni a jelenlegi 
testvérvárosokat: a bizottság állást 
foglalt a kapcsolatok fölülvizsgálata 
mellett, és amellett, hogy a jövőben 
csak a város érdekeit szem előtt 
tartva, indokolt esetben lehessen 
testvérvárosi kapcsolatokat ki-
építeni. Ennek módjáról a többi 
önkormányzati bizottsággal 
együttesen kell majd dönteni 

A bizottság határozott, több. fe-
lügyelete alá tartozó intézmény, 
mint az ifjúsági ház, a Százszor-
szép, a GAMESZ. a Vadaspark, 
vagy a Vidám Park helyzetének 
átvilágításáról, illetve tagjai közül 
megválasztotta ennek felelőseit. Szó 
esett a Széchenyi gimnáziumról, 
amelynek még mindig nincs 

igazgatója. A bizottság döntése: a 
tisztség betöltése végett igazgatói 
pályázat szülessék 

Ugyancsak a közoktatás kérdése, 
hogy több gimnáziumnak és álta-
lános iskolának elfogyott az önkor-
mányzattól kapott anyagi kerete, s 
ebben a helyzetben meg kell 
vizsgálni, hogy honnan kerüljön ki, 
és mennyi legyen a póttámogalás: 
tehát pénzforrás kerestetik. 

Bár majd a közgyűlés dönt róla, 
szinte biztos, hogy a Radnóti 
Gimnáziuth Radnóti Gimnázium 
marad, tehát nem lesz névvál-
toztatás. Mint ismeretes, a közel-
múltban felmerült, hogy az iskola 
vegye fel Klauzál Gábor nevét, a 
névváltoztatást azonban sem a 
gimnázium vezetése, sem az 
oktatási bizottság nem támogatta. 

A következő ülés napirendjén 
szerepel majd a pedagógusok 
érdekképviseletének, és a dísz-
polgárt címek problémája. 

P.J. 

MÓRAHALMI RENDELETEK 

Támogatásról, köztisztaságról 

világhírű francia építőművész. Le 
Corbusier munkatársa, az általa 
tervezett épületekről készült 
fényképei számos albumban 
váltak ismeretessé. 

Hervé eredeti neve Elkán László 
- francia nevét az ellenállási moz-
galomban kapta a háború alatt, ez 
volt fedőneve a megszállók ellen 
vívott harcok idején. 

Mórahalom város képviselő-
testülete tegnap délután tanács-
kozott. A képviselők - egyebek 
között - megvitatták a lakásépítés 
és -vásárlás helyi önkormányzati 
támogatásának tervét, és ren-
deletet alkottak róla. Eszerint az 
önkormányzat kamatmentes köl-
csönt és vissza nem térítendő 
támogatást ad az arra rászoruló, 
saját megtakarítással is rendel-
kező családoknak telek, vagy 
lakás megszerzésére, lakásépí-
tésre, -bővítésre, -felújításra, 
valamint állami vagy lakás célú 
kölcsön törlesztőrészleteinck 
megfizetésére. A támogatás oda-
ítéléséről, annak formájáról, 
összegéről a képviselő-testület 
dönt bizottsági javaslat alapján. A 
kölcsön visszatérítésének maxi-
mális ideje tíz év Az önkor-
mányzati testület tagjai megvi-
tatták és elfogadták a település 
köztisztaságára vonatkozó rende-
letet is, ami május l-jétől érvé-
nyes. (Mindkét dokumentumot 
megismerhetik a város lakói a 
helyi könyvtárban.) 

Aktuális kérdéseket tárgyalva 
döntöttek arról, hogy a város a 
megyei vízműtől május l-jétől 

üzemeltetésre átveszi a fürdőt, 
amit strandszezonban hetente 6 
nap, télen 5 nap tartanak nyitva. 

A tanácskozáson meghatározták 
a képviselők fogadóóráinak rend-
jét. Az indítvány szerint a lakos-
sággal való rendszeres kapcsolat-
tartás érdekében a testület tagjai 
minden hónap e l ső és utolsó 
pénteki napján 16 órától 18 óráig 
találkoznak választóikkal a 
könyvtár klubhelyiségében. A 
város lakóinak véleményét 
legközelebb április 29-én este 6 
órától hallgatják meg a 
művelődési házban, ahol 
lakossági fórumot tartanak a 
városrendezési tanulmánytervről. 
(A polgármesteri hivatalban és a 
könyvtárban a tervek már 
megtekinthetők.) 

Az önkormányzat a KDNP 
javaslatára három taggal 
kibővítette a szociális ügyekkel 
foglalkozó testületet, továbbá 
elfogadta dr. Bobvos Pálné jegyző 
azon javaslatát, hogy a rendkívüli 
segélyeket bizonyos esetekben ne 
pénzben fizessék ki, hanem ezer 
forint értékű élelmiszer-utal-
ványokat adjanak a rászoru-
lóknak. 

Sz. M. 

A TV-2 új adásterve 

A szovjet védelmi minisztérium 
szóvivője szerdán az MTI moszk-
vai tudósítójának kérdésére meg-
erősítette, hogy Magyarországon 
a Varsói Szerződés tevékenysé-
gének keretében, ha jelentéktelen 
mennyiségben is, de korábban 
tároltak szovjet atomfegyvereket. 
A szovjet minisztérium szóvivője 
a következő hivatalos nyilatko-
zatot ismertette: 

„A szovjet védelmi miniszté-
rium közli, hogy a Varsói Szerző-
dés tevékenységének keretében 
nem jelentős mennyiségű szovjet 
atomfegyver volt elhelyezve a 
Magyar Köztársaság területén. 

Minthogy az új magyar katonai 
vezetés 1990 nyarán alakult meg. 
a ekkorra már nem voltak magyar 
területen a szovjet atomfegyverek, 
következésképpen szovjet részről 
nem tartották célszerűnek az 
adatok átadásit a magyar félnek 
ebben az ügyben." 

A szóvivő az alomfegyverek 
magyarországi tárolásának pontos 

Május 6-ától az eddigi heti 60 
óra helyett 120 órában sugároz 
adást a TV-2 . Hétköznapokon 
reggel hatkor ébresztik a nézőket 
és 12 óra 30 percig sugároznak. A 
délutáni műsor munkanapokon 15 
órakor kezdődik és gyakran éjjel 1 
óráig tart Szombaton és vasárnap 
pedig 7 órakor kezd a TV-2 - ezt 
valamint a kettes csatorna meg-
újult műsorpolitikájának részleteit 
Vitray Tamás intendáns szerdai 
sajtótájékoztatóján ismertette. 

Elmondta, hogy az adásidó 
gerincét továbbra is az állandó 
adásidőben sugárzott műsorok 
adják. Ilyen lesz például regge-
lente a Napkelte. Hétfőn, szerdán, 
csütörtökön és pénteken jelent-
kezik a Teletipp című szolgáltató 
műsor. Minden délután láthatják a 
nézők az Őtről-hatra című, zenés, 
oldott hangulatú adást, amely 
szintén szolgáltató jellegű lesz. 
Vasárnap délelőttönként neves 
tudósok tartanak előadást, köz-
érthető stílusban. Szintén vasár-
naponként, Észbontó c ímmel 
ismeretterjesztő adást sugároznak 
fiataloknak 

Sziréna címmel, kéthetente csü-
törtökönként jelentkezik a Kék 

idejéről és egyéb körülményeiről 
nem tudott fe lv i lágosí tással 
szolgálni. 

Az ötvenes évek óta közepes 
halósugarú, észak-olaszországi 
ipari központokra irányított 
szovjet atomfegyverek lehettek 
Magyarországon. Éppen ez volt a 
szovjet katonai vezetés fő érve 
'56-ban a kivonulás, a magyar 
semlegesség ellen - mondotta 
Király Béla vezérezredes az MTI 
washingtoni tudósítójának. A 
nyugállományú tábornok, ország-
gyűlési képviselő egyúttal poli-
tikai indítékú szenzációhajhászás-
nak minősítette Grósz Károlynak 
a kérdéssel kapcsolatos közlését: 
a NATO-nak mindez nem újdon-
ság. a „leleplezés" mögött az 
MSZMP válsága van - mondotta 
Király. 

Szabadkereskedelmi övezet 
Szabadkereskedelmi övezet 

kialakításának gondolatával 
foglalkozik Ausztria. Finnország. 
Izland. Norvégia, Svédország, 
Svájc, az Európai Szabadke-
reskedelmi Társulás (EFTA) 
tagjai, továbbá Csehszlovákia, 
Lengyelország és Magyarország -
közölték Genfben ÉFTA-for-
rásból. 

A kilenc ország magas rangú 
tisztségviselői Genfben egy héten 
át tárgyaltak és csaknem végleges 
formába öntöttek három egyez-
ménytervezetet. amely egy tíz év 
alatt fokozatosan létesítendő 
szabadkereskedelmi övezet kiin-

fény utódja. Péntek esténként 
Mester Ákos portréműsora, s 
ugyanezen az estén az 50 perces 
kulturális magazin jelentkezik. 
Mint Vitray Tamás hozzátette, 
természetesen nem maradnak el a 
filmek sem az esti műsorokból. 

Huszonhat részes, olasz nyelv-
tanfolyamot is indít a TV-2. A 
tanfolyam befejezése után - * 
tervek szerint - nyilvános, alap-
fokú nyelvvizsgát tehetnek • 
vállalkozó szellemű nézők. Min-
den híreszteléssel ellentétben -
tért ki rá Vitray Tamás - a Nap-
zárta nem szűnik meg, csupán a 
címét módosítják Napzárta előtt-
re. Esténként 22 óra 35 perckor 
kezdődik majd. 

Néhány műsor az egyes csator-
náról átkerül a kettesre. így pél-
dául a Stúdió '91, a Delta, a Van 
5 perce? és a Parabola ezentúl a 
kettesen látható. Pavarotti május 
7-ei budapesti koncerjél ugyan-
csak i TV-2 sugározza élőben -
jelentette be s sajtótájékoztatón 
Vitray Tamás 

duló alapjául szolgálna. Azt 
tervezik, hogy 1992. január l-jé-
től az ipari termékek terén már be 
is vezetnék a szabadkereskedelmeL 

Az EFTA t ízéves alkalmaz-
kodást ajánlott keleti partnereinek. 
Ez idő alatt megnyitnák piacaikat 
a magyar, a lengyel és a cseh-
szlovák termékek előtt, anélkül, 
hogy cserében azonos el len-
szolgáltatást kérnének. Lengyel-
ország viszont azt kérte, hogy a 
türelmi idő legfeljebb két-három 
év legyen. Az EFTA hatok és a 
közép-európaiak júniusban ülnek 
újra tárgyalóasztalhoz 

A Közös Piacnak 
nem kell a keleti borfú 

A Közös Piac illetékesei azt 
fontolgatják, hogy az év végéig 
megtiltják a lengyel és a cseh-
szlovák borjak importját -
közölték brüsszeli források. Az 
illetékesek az intézkedéstől saját 
tenyésztőik helyzetének javulását 
remélik. Megfigyelők szerint Ray 
MacSharry. a Közösség brüsszeli 
Bizottságának mezőgazdasági 
ügyekkel megbízott fe le lőse 
csütörtökön lépteti életbe az 
úgynevezett oltalmi záradékot. A 
végérvényes döntés azonban 
később várható. 

A közöspiací lengyet borjú-
export az év eleje óta 425 ezer 
egyed volt. ebből 198 ezer 
vámkedvezményt élvezett. A cseh-
szlovák exportról nem közöltek 
részleteket. A Kelet-Európából és 
az egykori NDK-ból származó 
import egyre nagyobb fejtörést okoz 
s Közösségnek, különösen azért, 
mert belső túltermeléssel, s 
fogyasztás csökkenésével és a 
közel-keleti piacok felvevőképes-
ségének visszaesésével párosul, 
ráadásul alaposan lenyomja az 
árakat. 

Veszélyben a Cote d'Azur 
Védőintézkedéseket kellett 

elrendelni kedden este a francia-
olasz határ közelében lévő egyes 
tengeri üdülőhelyeken, mert ismét 
o lajszennyeződés fenyegeti a 
partvidéket. A Haven ciprust 
lartályhajó katasztrófája nyomán a 
tengerbe jutott kőolaj egy kilomé-
ternyi hosszúságú mezőben köze-
ledett a partvonal felé. 

Bár az olaj időközben szinte 
ifilárd anyaggá állt össze, ha a 
partra sodródik, hosszú időre 
tönkreteheti a népszerű tengerparti 
fürdőhelyeket. Sürgősen különleges 
hajókat vezényeltek a veszé-
lyeztetett körzetbe, hogy megaka-

dályozzák az olajfoltok további 
kisodródását A helyi hatóságok 
máris elrendelték, hogy szerdától 
figyelőszolgálatot tartsanak s 
partvonalon, és az esetleg kisod-
ródott olaj okozta szennyezést 
azonnal számolják fel. A tengerparti 
üdülőkben ugyanis szinte az egész 
évi jövedelem a rövidesen kezdődő 
turistaforgalomból származik, s ha a 
szennyeződés használhatatlanná 
tenné a tengerparti strandokat, az 
katasztrofális következményekkel 
járna a helyi lakosságra-

Bagdadi megállapodás 
Elvi megállapodás jött létre a 

bagdadi vezetőkkel „az iraki 
Kurdisztánban uralkodó helyzet 
normalizálására és a kurdok 
nemzeti jogaínak t iszteletben 
tartására" - jelentette be tegnap 
este Dzsalal Talabani, a kurd 
tárgyaló küldöttség vezetője. 

> A kurd vezetők és az iraki 
államfő találkozója után tartott 
rögtönzött sajtóértekezletén a 
Kurdisztáni Hazafias Szövetség 
elnöke nem bocsátkozott 
részletekbe, csupán annyit 
mondott, hogy « megállapodás t 

kurdok autonómiájáról kötött 
1970-es egyezmény gyakorlati 
megvalósítását jelenti. s 
„megerősíti az iraki demokrácia 
és a sajtószabadság elvét". Ez 
ugyanakkor lehetővé teszi a kurd 
menekültek hazatérését is. 

A Reuter je lentése szerint 
Dzsalal Talabani úgy nyilatkozott, 
hogy a tárgyalásokat a jövő héten 
folytatják Bagdad képviselőivel, 
és t konkrét megállapodást 
Maszud Barzani. a Kurdisztáni 
Demokrata Párt köztiszteletbea 
álló vezére írja maid itá 


